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Restaurierung zwischen konservatorischen Anforderungen  
und orthodoxer Glaubenspraxis: Eine italo-kretische Anastasis-Ikone

Zusammenfassung:
Die in der vorliegenden Arbeit untersuchte Ikone stammt aus dem Besitz eines Ikonenhändlers und stellt 
das christliche Motiv der Anastasis dar. Sie wird auf den Zeitraum zwischen dem 17. und 18. Jahrhundert 
datiert und folgt dem Stil der italo-kretischen Schule. Neben der historischen und stilistischen Einordnung 
wird die theologische Bedeutung der Ikone für die Orthodoxie behandelt. Überdies wird anhand naturwis-
senschaftlicher Untersuchungen die Maltechnik des Objekts mit weiteren Ikonen verglichen sowie die vor-
liegenden Schadensphänomene analysiert. Im Fokus der Arbeit liegt die Entwicklung und Durchführung 
eines Konzepts, welches die Authentizität des Objekts in seinem historischen Wert berücksichtigt und 
gleichzeitig das Gesamterscheinungsbild im Sinne des ästhetisch-funktionalen Anspruchs der Ikone als 
materiellen Bestandteil einer lebendigen Glaubenspraxis gewährleistet.
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konstruierende Fehlstellenintegration

Restoration in the field of tension between conservation  
and religious-aesthetic requirements: An italo-cretan Anastasis-icon

Summary:
The icon examined in this study comes from the collection of a Viennese icon dealer and depicts the 
Christian motif of the Anastasis. The icon is dated to the period between the 17th and 18th century and 
follows the style of the Italo-Cretan school. In addition to the historical and stylistic classification, the 
theological significance of the icon in Orthodoxy is being discussed. Furthermore, the painting tech-
nique of the object is compared to other icons based on scientific investigations and the existing da-
mage phenomena that led to the current condition of the object are analysed. The focus of this work 
is the development and implementation of a concept that considers the authenticity of the object in re-
gard to its historical value and at the same time ensures to reach an overall appearance in the sen-
se of the aesthetic-functional claim of the icon as a material component of a living practice of faith. 

Keywords: anastasis, Italo-Cretan icon, orthodox iconography, icon restoration, partially reconstructing 

loss integration


